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ODMĚNA
ZDARMA

KAŽDÝ DEN
Ministerstvo financí varuje: Účastí
na hazardní hře může vzniknout

závislost! Zákaz účasti osob mladších
18 let na hazardní hře.

IN
ZE

R
C
E

Uměleckoprůmyslovémuzeum láká na díla českých tvůrců. V expozici
Skleněná duše ztvárnili nevšedně kolekci pohřebních uren STRANA 9

Urny jako umělecké
předměty na výstavě

ČT
K

Pocity dává
do kamene
Sochař a výtvarník
Martin Chmelař se
musel vyrovnat s tím,
že mu kdosi ukradl
pracovní náčiní. Pomocí
veřejné sbírky se ale
opět staví na nohy.
Inspiraci pro svou práci
čerpá nejčastěji v lese,
v kostele či na hřbitově.
Jeho díla jsou k vidění
i v Paříži. STRANA 10

Vyvážejí
spíš vzduch
V kontejnerech na
tříděný odpad je často
mnoho nevyužitého
místa. Je to dáno hlavně
tím, že někteří lidé
při vhození například
kartonové krabice
do nádoby nestlačí obal,
jak by bylo záhodno.
Svozové firmy vědí, že
často vysypou do
lisovacích vozů i dvě
třetiny vzduchu. STRANA 8

Další soupeř
Slovinsko
Čeští hokejisté dnes
pokračují ve skupině B
na mistrovství světa
zápasem se Slovinskem.
Budou se chtít opět
vrátit na vítěznou vlnu
po zaváhání proti
Lotyšsku. Na včerejším
tréninku však kouč Kari
Jalonen postrádal
dvojici útočníků Filipa
Chytila a Lukáše
Sedláka. STRANA 18

Zuzana Mauréry o roli
ve filmu Muž, který stál
v cestě říká, že každý
projev statečnosti je
důležitý a počítá se STRANA 12
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Čtvrtina rodičů
chystá svým
potomkům jídlo do
školy nepravidelně
nebo vůbec.

Podle lékařské studie Sdruže-
ní praktických lékařů
pro děti a dorost z roku 2021
je obézních 16,4 procenta
dětí a mladistvých ve věku
od pěti do 17 let. Rodina při-
tom může významně ovliv-
nit, co a kdy děti jedí. Napří-
klad podle letošního průzku-
mu společnosti Instant Re-
search školní svačiny čtvrti-
na dotázaných rodičů připra-
vuje nepravidelně nebo je ne-
dělá vůbec. K pití během dne
mají děti v polovině případů
především slazené nápoje.

Návyky z rodiny jsou zásadní
Jako obézní by podle průzku-
mu své dítě označilo jen pro-
cento rodičů dětí ve věku od
7 do 15 let. Podle výše zmíně-
né studie je ovšem jejich cel-
kové číslomnohemvyšší. „Ře-
šení obezity u dětí je kom-
plexní problém, zásadním
faktorem jsou ale návyky z ro-
diny,“ říká Markéta Veverko-
vá, nutriční specialistka spo-
lečnosti Nestlé. „Rodiče by se
měli zajímat mimo jiné o to,
co dítě jí mimo domov. Důle-
žité jsou například školní sva-
činy,“ dodává Veverková. Po-
dle ní si tělo v dětství tvoří ná-
vyky, které je v dospělosti ná-
ročné změnit.

Větší vliv, než by se dalo
čekat
„Svačina může ovlivnit sou-
středění dítěte i to, kolik
bude mít energie v průběhu
dne,“ popisuje Veverková. Při-
tom více než 27 procent dotá-
zaných rodičů připravuje sva-
činy nepravidelně nebo je ne-
dělá vůbec. Děti nejčastěji
svačí hlavně pečivo a ovoce.
Zhruba ve stejné míře potom
jedí jak zeleninu, tak sladké –
buchty, sušenky nebo čokolá-
du. „Sladké pečivo, čokoláda,
dokonce ani müsli tyčinky
ve sladkých polevách nejsou
příliš vhodné svačinky,“ do-
dává Veverková.
Čtvrtina rodičů zohledňuje

při přípravě svačiny, zda má
dítě tělesnou výchovu, nebo
jinou pohybovou aktivitu.
Dalších 50 procent rodičů
údajně připravuje dostatečně
velkou svačinu každý den
a množství nepřizpůsobují
výdeji dítěte. Téměř polovina
dětí podle dotázaných rodičů
pije po většinu dne slazené
nápoje, limonády a mléka, ty
slazené mají podle Veverko-
vé nadbytek cukru, který je
třeba také vzít v potaz v kalo-
rickém příjmu dítěte.

Co připravit a jak jídlomezi
sebou kombinovat?
„Pečivo je potravina velice va-
riabilní a užitečná. Patří mezi
sacharidové potraviny, které
by v našem jídelníčku měly
tvořit přibližně polovinu
z celkového příjmu energie.
Výborně poslouží tam, kde
nenímožnost nebo čas uvařit

teplé jídlo – těstoviny, bram-
bory ani rýže, které rovněž
patří mezi sacharidové potra-
viny, se na rozdíl od pečiva
obvykle nedají bez tepelné
úpravy jíst. Pečivo tedy najde
největší uplatnění v případě
studených velkých jídel, a ze-
jména svačin,“ upřesňuje nu-
triční terapeutka Věra Bohá-
čová.
Aby svačina byla nutričně

vyvážená a zasytila na delší
dobu, je dobře ji vhodně dopl-
nit. „Po samotném pečivu
rychleji vytráví, protože rych-
le vyvolává pocit zasycení
a zároveň dochází k rychlejší-
mu vytrávení – po jeho kon-
zumaci se rychle zvýší hladi-
na krevního cukru a pak také
sníží, v tu chvíli je pocit hla-
du. Na kombinace jsou tedy
nejlepší potraviny s obsahem
bílkovin (maso, šunka, sýr,
vejce, pomazánky z těchto po-
travin nebo z luštěnin), pří-

padně trocha tuku,“ dodává
Boháčová. Rozhodně nezapo-
menout na zeleninu nebo
ovoce – nejenže dodá svačině
důležité vitaminy a minerál-
ní látky, ale také příjemně
osvěží.

Celý den v tašce? Tak pozor
namožné potíže
Složení svačiny bymělo odpo-
vídat také tomu, za jak dlou-
ho ji někdo bude jíst. Je potře-
ba mít na paměti, že některé
potraviny snadno podléhají
zkáze, a nemáme-li možnost
sníst je do čtyř hodin od pří-
pravy (a zároveň nemáme k
dispozici chlazení), není
vhodné je do svačin dávat –
například maso, šunku či
ryby. Sýry, ovoce a zelenina
se však hodí téměř vždy.
Důležitou roli hraje u svači-

ny také její obal. Do tašky je
ideální krabička, kde si svači-
na zachová svůj původní tvar
a nepromění se v něco, co vů-
bec neláká ke snědení.
Stejné je to s výletní svači-

nou, kdy se mohou hodit
i chladicí varianty obalu. Sva-
činy se dají balit také do
ubrousku, sáčku, potravino-
vé fólie nebo alobalu. V přípa-
dě alobalu by se svačiny měly
zkonzumovat do čtyř hodin
od přípravy a neměly by obsa-
hovat výrazně kyselé
nebo slané potraviny ani na-
krájené čerstvé ovoce nebo
zeleninu.

Tip na svačinu – tortila s lučinou
a vajíčkem NESTLEPROZDRAVIDETI.CZ

Kupón s20% slevou
na všechny Produkty:
www.sibi.cz

Kupón:CHAGA20
platnost kupónu
do 31. 5. 2023

Divoká Sibiřská
Houba Čaga
“Podporuje a aktivuje”

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

IVETA
BENÁKOVÁ
iveta.benakova@metro.cz

Nemovitosti - poptávkaAuto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží vše do r 1990. Tel.
734843403271921

Pronájmy - nabídka
• Pronajmu chatu u Tachova,
krásné prostředí, koupání, 2
km od hranic s Německem.
Tel.:728434533272168

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Zdraví

Trója, válka a nová hra
Inscenaci Trójanky inspirovanou antickými motivy i sku-
tečnými osudy současných žen uvede 27. května v premié-
ře Studio pražského Švandova divadla. Novou českou hru
Davida Košťáka (uprostřed) vyprávějící o třech hrdinkách
změsta Trója, které kvůli válce ztratily domov, nastudova-
ly ve Švandově divadle ukrajinské divadelnice v čele s reži-
sérkou Annou Turlo. MET
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Svačina může pomoct
s dětskou obezitou
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Seznam všech prodejen na www.albert.cz
*Nejvýhodnější cena na trhu za posledních 30 dní.
Akce platí v prodejnách Albert od 17. 5. do 23. 5. 2023 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
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Vepřová krkovice
bez kosti –
v celku
chlazená, 1 kg,
do vyprodání zásob

Česká chuť Máslo
82%, 250 g, 100 g = 13,96 Kč,
do vyprodání zásob
▼ 34,90 Kč (0 %)*

Giana
Slunečnicový olej
1 l, do vyprodání zásob
▼ 34,90 Kč (-14 %)*

Studentská pečeť
170 g, 100 g = 23,48 Kč,
vybrané druhy
▼ 34,90 Kč (15 %)*

Velkopopovický Kozel 11,
Gambrinus Patron 12
světlý ležák, 0,5 l,
1 l = 27,80 Kč,
záloha na láhev 3 Kč
▼ 13,90 Kč (0 %)*

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

NEPORAZITELNÉ AKCE TÝDNE

- 66
Vepřová krkovice Vepřová krkovice Vepřová krkovice 
bez kosti – 
v celku

NEPORAZITELNÉ
AKCE TÝDNE
Každý týden

za Vás hlídáme
nejvýhodněj

ší zboží na trhu.

Prahu dlouhodobě trápí ne-
dostatek nájemního bydlení.
Výstavby nových bytů ale brz-
dí zdlouhavý proces schvalo-
vání. Nové vedení města se
proto snaží najít alternativy,
jak potřebu bydlení pro své
obyvatele naplnit, a podniká
kroky, které bymohly této si-
tuaci alespoň částečně pomo-
ci. Nyní řeší část objektu Čes-
ké pošty v Moravské ulici
v Praze 2, kterého se podnik
v rámci své restrukturalizace
zbavuje.

Česká pošta bude v Praze
rušit 35 ze svých 106 pobo-
ček. Hlavní město Praha
v tom spatřuje mimořádnou
příležitost k nabytí nemovi-
tostí, které by mohly sloužit
k rozšíření kapacit nájemní-
ho městského bydlení. Prv-
ním takovým projektem by
mohl být odkup části objektu
v Moravské ulici, jenž by
mohl do budoucna poskyt-
nout několik bytů.

Pražskému magistrátu se
přesministerstvo vnitra poda-
řilo zrušit on-line dražbu této
nemovitosti s dohodou, že
bude hlavní město o budou-
cích prodejích informováno

dostatečně dopředu, aby se
stihlo zúčastnit případné auk-
ce. Například náměstkyně
primátora Alexandra Udženi-
ja se chce zasadit o to, aby ten-
to dům nesloužil soukro-
mým investorům jako krátko-

dobé bydlení přes platformy
typu Airbnb nebo Booking.
Těch je v Praze obrovské
množství. Město chce získat
další prostory pro mladé lidi,
kteří ve městě touží žít. Tedy
startovací bydlení, která jsou

běžná v dalších metropolích
jako například v Berlíně nebo
Amsterdamu. Praha už koupi-
la několik nemovitostí, jichž
se Česká pošta zbavovala.
„Z mého pohledu je to
win-win. Pošta získá peníze,

které potřebuje, a město
na oplátku budovy, které
může dál rozvinout ve pro-
spěch Pražanů. Jsem rád, že
ve spolupráci pokračujeme,“
tvrdí radní pro majetek
Adam Zábranský. MET

Šílenci
na Vltavě
Praha zažije další akci
plnou adrenalinu. COO-
LIVE FEST. Uskuteční
se 27. května na smí-
chovské náplavce v Pra-
ze. Návštěvníci budou
svědky nevídaných kous-
ků freestyle sportů na
Vltavě. Bude tu i výstava
slavného streetartového
umělce Banksyho.
Na lodi Cargo Gallery
se rozjede párty.

Pozor, přijede
Bombarďák!
Kamarád redaktorů de-
níku Metro baskytarista
Filip Nebřenský přijede
se svou skvělou kapelou
Bombarďák 1. června
za dětmi a jejich rodiči
do holešovické tržnice
v Praze. Druhý ročník
oslavy nejen všech
školkou a školou povin-
ných dítek slibuje nabi-
tý program. „Něco si
zkusí, něco se naučí
a třeba i zjistí, že je to
baví, a budou v tom
chtít pokračovat – to je
za nás ideální scénář,“
říká programový ředitel
holešovické tržnice
Michal Tošovský. MET

inzerce

KRÁTCE

Pošta končí, budou tu byty pro mladé?



04 čtvrtek 18. května 2023

1188.. –– 2211.. 55..AKCE PLATÍ V PRODEJNÁCH
ANAALPINEPRO.CZ

OUTDOOROVÉ
A SPORTOVNÍ OBLEČENÍ

I OBUV SE SLEVOU!

inzerce

Hendrix za 175 tisíc dolarů
Koncertní plakát legendárního kytaristy Jimiho Hendrixe
z roku 1968 s okřídlenou oční bulvou se stal světovým re-
kordmanem. Psychedelický plakát se v aukční síni Heri-
tage vydražil za 175 tisíc dolarů. PROFIMEDIA

18
Statisíce živnostníků a firmy
z Česka s dluhy na sociál-
ních odvodech zřejmě do-
stanou šanci na jejich snazší
vyrovnání. Předpokládá
to vládní návrh zákona. Živ-
nostníci a firmy by mohly
uhradit dluh na odvodech
až 56,7 miliardy korun a od-
pustilo by se jim až 18 mili-
ard korun. Dokument nyní
putuje do Senátu. ČTK

Legendární hlava
Kelta byla objevena
díky pátrání
po zlodějovi.
„Je opravdu jeden z nejvzác-
nějších předmětů nejen Ná-
rodního muzea, ale celé Čes-
ké republiky. Je to opravdu
světový unikát, neboť žádná
jiná taková keltská plastika
se na světě nenachází,“ řekl
v roce 2020 ředitel Národní-
ho muzea Michal Lukeš u pří-
ležitosti vystavení hlavy Kel-
ta ze Mšeckých Žehrovic
ve Vlastivědném muzeu
v Olomouci.
Objevil ji místní horník při

chytání zloděje před 80 lety,
19. května 1943, v obecní pís-
kovně. Hned rozpoznal výji-
mečnost nálezu a přizval
k objevu tehdejší pracovníky
Národního muzea. Do muzea
byla socha převezena v utaje-
ní, v obavě ze zabavení vzác-

ného nálezu nacisty. Nález
v této lokalitě nebyl náhod-
ný. Významné oppidum Stra-
donice se nachází jen nece-
lých 20 kilometrů jižně.
Badatelé se domnívají, že

asi 25centimetrová hlava po-
cházející zřejmě z druhé polo-
viny třetího století před na-
ším letopočtem patřila drui-
dovi, což byli ve své době vá-
žení lidé. Šlo například
o učence, filozofy, duchovní
rádce nebo léčitele. Podobou
hlavy si lámou hlavu vědci.
Nevysvětlené zatím zůstává
zahloubení v místě úst. Spe-
kuluje se, že Keltmohl být na-
příklad vášnivým kuřákem.
Tento Kelt ale není jedi-

ným ze své éry, jehož tvář se
dochovala. Druhý nejznáměj-
ší, nalezený v roce 1957 mezi
pozůstatky sídliště v Závisti
u Zbraslavi, je z pískovce,
měří 18 centimetrů a podle
názoru některých vykladačů
má dokonce tu udivující vlast-
nost, že se usmívá. ČTK

Zbavili se ho
Mexiku se po čtyřech
letech podařilo v přepoč-
tu za dvě miliardy ko-
run prodat luxusní prezi-
dentské letadlo. Koupil
ho Tádžikistán. Prezi-
dent Andrés Manuel Ló-
pez Obrador stroj ozna-
čoval za symbol výstřel-
ků předchozí vlády. ČTK

PR
OF

IM
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POMOC S DLUHY

Před 80 lety
našli hlavu

KRÁTCE
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Na pěvce Eduarda
Hakena a herečku
Marii Glázro-
vou-Hakenovou lze
zavzpomínat před
domem ve Švédské
ulici. V Praze 5 strávi-
li většinu života.

Vynikající operní zpěvák, své-
bytná a umělecky naprosto
přesvědčivá osobnost s kovo-
vým hlasem velkého rozsa-
hu. To byl EduardHaken, kte-
rý ztvárnil celou řadu postav
především ze Smetanových
a Dvořákových oper, v nichž
exceloval jako Kecal v Proda-
né nevěstě a Vodník v Rusal-
ce. Jemu a jeho manželce
– herečce Marii Glázro-
vé-Hakenové – byla coby ne-
zapomenutelným umělcům
tento týden slavnostně odha-
lena pamětní deska. A to kon-
krétně na domě ve Švédské
ulici 107/39 v páté městské
části, kde spolu manželé pro-
žili padesát let spokojeného
života. Oba odešli koncemmi-
nulého století.

Siluety legend
Deska znázorňuje siluety
manželů v kombinaci s tak-
zvaným krabicovým pís-
mem. Autor díla sochař Petr
Císařovský zvolil dle svých
slov vrstvení dvou kovových

materiálů v kombinaci mat-
ného, broušeného a leštěné-
ho nerezu s odolnou ocelí.
„Pamětní desku jsem navrhl
se záměrem, aby každý měl
možnost rozvinout svou vlast-
ní vzpomínku na oba umělce
a tu představu vložil do jejich
siluet. Paní Marii Glázrovou
jsem obdivoval jako předsta-
vitelku mistrně ztvárněných
rolí dramatických i krevnatě
lidových postav,“ říká Císa-
řovský a dodává: „Nezaměni-
telný bas pana Eduarda Hake-
na mám v paměti především
v roli vodníka ve Dvořákově
Rusalce. Myslím, že nejsem
sám, kdo na obě tyto mimo-
řádné osobnosti české kultu-
ry dodnes vzpomíná s úctou
a respektem.“

Osobní kritička
Haken se se svou tehdy bu-
doucí chotí seznámil při
svém padesátiletém angaž-
má v Národním divadle. Tato
charizmatická žena, s tajem-
nou tváří a sytě melodickým
hlasem, vynikla na divadel-
ních prknech i jako filmová
herečka a rozhlasová recitá-
torka. V divadle zaujala rolí
jako Mahulena, Zuzana Vojí-
řová, Maryša a Hippodamie.
Ve filmu ztvárnila celou řadu
rolí, ale do paměti diváků se
vryla především jako Jenůfa
v Její pastorkyni a Rozina ve
filmu Rozina sebranec.
„Život Marie Glázrové byl

silně spjatý s osobou jejího
manžela, jehož umělecký vý-

voj ovlivňovala. Pomáhala
mu především v jevištním
uchopení operních postav.
Sám Haken se k ní vyjádřil
slovy:Moje paní udělalamno-
ho pro mou pěveckou karié-
ru, zejména jako přísná kri-
tička. Udělala také mnoho
především pro můj šťastný
osobní život. Dala mi dceru,
je skvělou mámou, skrom-
nou manželkou. Vždy jsme
byli k sobě ohleduplní a re-
spektovali jsme svoje zájmy,“
cituje umělce mluvčí Prahy 5
Lenka Abessi.

Výrazné osobnosti z pětky
Rodina Hakenových je pevně
spjata s Prahou 5. Mnohokrát
vystupovali na koncertech
na Bertramce, často také účin-
kovali v rámci charitativních
akcí ve Fakultní nemocnici
Motol. Obyvatelé Smíchova
mohli pravidelně vídat, jak
slavný pěvec chodíval z Hře-
benek téměř každý den
na zkoušky a představení
do Národního divadla pěšky.
„Glázrová a Haken jsou

osobnosti Prahy 5, které v no-
vodobé historii měli pro naši
městskou část v oblasti kultu-
ry nevyčíslitelný přínos. Pro-
fesionální přístup, do detailu
pečlivě nastudované role
a v neposlední řadě zužitko-
vání talentu, kterým byli oba
bezesporu obdarováni, se pro-
mítly na naší umělecké scé-
ně. Vystupovali na prknech
nejzvučnějších divadelních a
operních stánků nejen v teh-

dejším Československu, ale
i na světových pódiích,“ říká
radní pro kulturu Štěpán Rat-
tay a dodává: „Měl jsem příle-
žitost se o obou umělcích ba-
vit i s jejich dcerou, s naší
dlouholetou kolegyní zastupi-
telkou Marií Ulrichovou
Hakenovou, a pochopil jsem,
že oba umělci měli velice sil-
né pouto nejen k Praze 5, kde
strávili převážnou část živo-
ta, ale i k sobě samým. Jsem
proto rád, že je toto silné pou-
to i signifikantní pro pamět-
ní desku.“ FILIP JAROŠEVSKÝ

Glázrová a JanWerich ve filmu
Byl jednou jeden král ARCHIV ČT

STOVKY PRODUKTŮ
ZA SNÍŽENÉ CENY DLOUHODOBĚ

ilustrační foto

AKCE

19,90
pouze

DLOUHODOBĚ
SNÍŽENÁ CENA AKCE

53,90
pouze

DLOUHODOBĚ
SNÍŽENÁ CENA

Bezvaječné těstoviny
z měkké pšenice
různé druhy
500 g
(=1 kg 39,80)

BRANÍK 11
Pivo
světlý ležák
2 l PET láhev
(=1 l 26,95)

Manžele Hakenovy má navždy připomínat pamětní deska. Bydleli
v Praze 5, s níž byli pevně spjati. MČ PRAHA 5

inzerce

Hakenovi mají pamětní desku.
Smíchováci je znali z Bertramky
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Kde a které léčivky sbírat
koncem jara? Odpovídají
nám báby kořenářky,
které mají Pražskou
kotlinu a její okolí
prochozené.

Léčivé a jedlé byliny mohou být dob-
rým pomocníkem v době zdražování
a nedostatku některých léků. Možná
sbírání léčivých rostlin okouzlí i vás.

Kde sbírat?
Zákoutí, kde v metropoli najít bylin-
ky, je nespočet. Přesto musíte „svá
místa sběru“ vybírat. „Čím divočejší
příroda, tím lepší. V parcích je velký
provoz. Hodně se tam seká a provádí
se zahradnická údržba, chodí tam
hodně lidí i psů,“ připomíná Jana Vl-
ková, bioložka a ekoložka, která
sama sebe nazývá kytkožroutkou. Po-
dle ní jsou zlatou střední cestou
na sklonku jara a začátkem léta praž-
ské ovocné sady, protože krásná divo-
ká místa mívají různý stupeň ochra-
ny přírody a logicky se tam nesmí tr-
hat některé ohrožené druhy.

Místo sběru by se vám mělo líbit.
„Když chcete sbírat bylinky, doporu-
čuji tam, kde cítíte, že je to v pořád-
ku, kde se vám líbí, je tam zdravá
symbióza a spousty opylovačů. I tak-
to si vybíraly místa i bylinkářky v do-
bách dávných, naladily se na oblast,
kde chtěly sbírat,“ říká Monika Če-
chová Golasovská, bylinkářka a tera-
peutka z institutu Tradiční čínské
medicíny.

Nejlepší je Divoká Šárka
Pokud chcete jít na ověřenámísta, vy-
dejte se do Prokopského údolí,
do okolí Hostivařské přehrady, par-
ku Na Cibulce a dalších okrajových
částí Prahy. Top místo je Divoká Šár-
ka, shodují se bylinkářky. „Působí
magicky a je to tam vážně divoké.
Prošla jsem tamna vycházce asi tři ki-
lometry a byla jsem uchvácena. Těž-
ko až uvěřit, že je součástí velkoměs-
ta,“ popisuje Čechová Golasovská, po-
dle které se celá oblast nachází ve sta-
rosídelní oblasti, kde člověk po tisíci-
letí ovlivňoval krajinu jako pastevec
a rolník. „Proto zde vznikla mozaika
lesů, pastvin a luk, je to krajina se str-
mými skalami a soutěskami, rozsáh-
lými lesy, loukami a velkým příno-
sem je i Šárecký potok,“ dodává.

Pokud si nejste jistí, můžete vyzkoušet
kurzy, které vás naučí bylinky nejen
poznávat, ale také je využívat

• Bylinkové tvoření s Aničkou –
Zítra si v Komunitním centru
Hájovna v Košířích můžete vytvořit
květový olejový macerát, sirup proti
kašli a léčivou tinkturu. Více
na www.bylinkoveradosti.cz.

• Květinové vůně – Ochutnávka a oči-
chávání se koná 7. června v Zahradě
k jídlu nedaleko zastávky Suchdolské
náměstí. Více na www.kytkykjidlu.cz.

• Svatojánské tvoření a sběr – Akce,
která se koná 21. června, začíná

v 16 hodin procházkou v Košířích,
kterou zakončíte výrobou tradičního
škapulíře a bylinkovými produkty,
jež se pojí se svatojánskými tradicemi.
Více na www.bylinkoveradosti.cz.

• Svatojánská noc a magické býlí
a kvítí – Kurz se koná 22. června, sraz
je v 18 hodin na hrázi Šáreckého poto-
ka a Vodní nádrže Džbán, skupina
bude poznávat Přírodní park Šárka-Ly-
solaje. Více na www.kytkykjidlu.cz.

• Bylinková škola a tradiční dílna
na Kokořínsku – volné termíny
na poznávání bylin a jejich využití
na rok 2024 budou vyvěšeny v červnu
na www.bylinkova-terapie.cz.

Monika Čechová Golasovská studovala tradiční čínskou medicínu a je mimo jiné
zakladatelkou dílny a laboratoře Bylinková Terapie. 3x ARCHIV

BYLINKOVÉ AKCE

799011900/
-33%

21903890/
-44%

Gambrinus
Originál

6× 0,5 l, plech
1 l = 26,63 Kč

Kunín
Smetana

kešlehání
31%
200 g

100 g = 10,95 Kč

Nabídka platí od středy 17. 5. do úterý 23. 5. 2023.

AKCE
AKCE, KAM SE PODÍVÁTE

+1
NÁLEPKA
NAVÍC
PŘIKOUPI
2KS

PRAHOU VONÍ
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Co sbírat?
Metropole nabízí širokou škálu rost-
lin. „Pomalu končí sběr kopřivy, pam-
pelišky, bezu či fialky. Začíná sezona
stromů, ze kterých se dá sbírat – čer-
ný bez, hloh obecný, trnka, teď je všu-
de i spoustu šeříku,“ popisuje bylin-
kářka Anna Bednářová základní rost-
liny, které okolo nás běžně rostou
a lze je také využít. Najdete tu i zají-
mavější druhy. Třeba pro Janu Vlko-
vou je oblíbená bahenní rostlina tu-
žebník jilmový. „Ten lemuje břehy
Vltavy nedaleko míst, kde na su-
chých vrcholcích rostemateřídouška
úzkolistá,“ radí Vlková.

Typicky pražskou bylinou je tro-
mín prorostlý, lidově černý libeček.
„Roste v Divoké Šárce. Dočetla jsem
se, že byl lokalizován pouze v okolí
Prahy a u Brna. Popravdě jsem ho ni-
kde jinde růst neviděla,“ doplňuje Če-
chová Golasovská. Tromín díky svět-
le zelené barvě nelze přehlédnout,
nyní láká spousty opylovačů.

Pozor namísta, kde to páchne
Pár rad na závěr. Bylinky sbírejte
s rozmyslem a respektem k přírodě,
tak aby po vašem zásahu nebylo mís-
to úplně zpustošené amohly tu rostli-
ny dál růst. Zároveň nesbírejte ohro-

žené druhy. Vyhnout byste se měli
místům, kde to zapáchá, blízkosti
polí, která jsou stříkána hnojivy a dal-
šími prostředky. „Dali byste si z dané-
ho prostředí čerstvě utrženou bylin-
ku do pusy? Pokud ne, nesbírejte
tam. Jednoduše u silnic a polí ne,
u chodníků, kde čurají pejsci, také
ne,“ vysvětluje Bednářová.

Zeptejte se babičky
Byliny jsou vášeň na celý život. Může-
te studovat herbáře, ptát se na rady
ve vašem okolí nebo u příbuzných.
„Často se v rodině nacházejí vědo-
mosti, o kterých ani nevíte. Stále se
dozvídám od rodiny, co babička s dě-
dou vyráběli, protože užmi to nestih-
li předat,“ vzpomíná Bednářová. Úpl-
ně nejlepší je mít nějakého průvod-
ce, jenž s vámi vyrazí do terénu. „Jít
po čichu je velmi důležité, protože
vůně bylin se nedá nijak popsat slovy
nebo namalovat či vyfotit. A zatím
neexistuje žádná mobilní aplikace,
která by cokoli rozeznávala podle pa-
chu,“ připomíná Vlková. „Myslím, že
základ je umět poznat to, co nám ros-
te v nejbližším okolí – říká se, že prá-
vě ty bylinky jsou nasměrovány
na naše zdraví,“ míní Čechová Gola-
sovská. LUCIE MOTTLOVÁ

Tromín prorostlý je aromatická a léčivá
bylina, která obsahuje účinné látky se
silně močopudnými a pročišťovacími
účinky – má také mírně projímavý
efekt.

• Její semínka jsou černá a mají příjem-
né aroma, můžete je použít při nadý-
mání nebo při žaludečních obtížích.
A protože rostlinka je z čeledi miříko-
vitých, můžeme také na podzim vy-
užít sílu jejího kořene, také silně pro-
čišťuje organismus a zbavuje nás toxi-
nů, zároveň se dá použít do polévky –
jako kořenová zelenina, snoubí se
v ní tři chutě: celeru, mrkve a petrže-
le. Celá rostlinka i její listy obsahují
hodně vitaminu C a její mlaďounké vý-

honky a lístky i lodyha se právě nyní
dají používat v syrovém stavu do salá-
tů, starší listy mají výraznou celero-
vou chuť.

Jana Vlková má za sebou desítky
terénních kurzů a workshopů.

Anna Bednářová založila FB skupinu
Bylinky, domácí výroba a tvoření.

Tromín WIKIMEDIA COMMONS

1999027990/
-29%

6901690/
-59%

29903990/
-25%

MULTIPACK
OD KS22

37900
-42%

1 ks

Nescafé
Gold, Crema

Instantní káva
od 180 g

více druhů
100 g = od 99,95 Kč

• 199,90Kč

Avokádo
Paprika

mletá
25 g

100 g = 27,90 Kč

Zátkovy
Těstoviny

vaječné
500 g

více druhů
100 g = 5,98 Kč

• 29,90Kč

Pampers Premium
Dětské plenky

a kalhotky
od 31 ks, více, velikostí

1 ks = od 4,86 Kč

při koupi 1 ks 649,00
• 379,00Kč

Nabídka platí od středy 17. 5. do úterý 23. 5. 2023.

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

+1
NÁLEPKA

NAVÍC
PŘI KOUPI
2KS

+1
NÁLEPKA

NAVÍC

VAKCI
TAKÉ

UBROUSKY

BYLINA, KTERÁ PROČISTÍ ORGANISMUS

ČERNÝ LIBEČEK
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Moje dm-app
dm.cz

VYSOKÁ KVALITA
ZA NÍZKOU CENU

Moje dm-app

nyní
stáhnout

Dodá vlasům výrazný lesk a pocit
hebkosti. Účes spolehlivě fixuje
po dobu celého dne. Nezatěžuje
a neslepuje vlasy. Snadno se vyčesává.

VEGAN

Balea
Glossy & Shine
lak na vlasy
300 ml

3490
11,63 Kč za 100 ml

DLOUHODOBÁCENA

od 17.05.2023 34,90Kč

Kč

Prsíme se, jací jsme
třídicí šampioni. Ale
nad rozborem odpa-
du, zvláště toho tří-
děného, bychom se
měli občas spíše
červenat.

Drobná žena láme lepenkové
krabice. Právě je přinesla,
aby je správně vytřídila. Po
těch tužších bedničkách od
zeleniny skáče, aby je dostala
do co nejmenšího tvaru. „Já
to pořád nechápu,“ říká při
pohledu do modré odpadové
nádoby na papír. To je prý ta-
kový problém je třeba už
doma rozdělat a složit, aby
nezabíraly místo? „A s plasto-
vými lahvemi je to stejné,“
posteskne si. „Je to marný,
jako když si stěžoval vedoucí
autoservisu ve slavné kome-
dii Jáchyme, hoď ho do stro-
je,“ podotýká paní.
V roce 2030 má v Česku

skončit skládkování. To zna-
mená, že vše z černých popel-
nic půjde do spalovny. Původ-

ně se mělo přestat vyvážet
na „smetiště“ už příští rok.
Cena za odpad by měla růst
postupně, v roce 2029 by-
chom se měli dostat
na 1850 korun za tunu. Takže
čím více toho domácnosti,
ale i firmy roztřídí do barev-
ných nádob, o to méně odpa-
du skončí ve spalovnách.
O tom, jak skutečně třídí-

me, nebo netřídíme, se pravi-

delně přesvědčuje Arnika,
český spolek zaměřený
na ochranu životního prostře-
dí. Naposledy letos v dubnu
rozpitvala smíšený kontejner
ve Strakonicích.

Dvě třetiny jdou do luftu
„Víceméně podle očekávání
jsme zjistili, že více než polo-
vina, přesněji padesát osm
procent, směsného komunál-

ního odpadu by se dala ještě
třídit a surovinově využívat.
To je hozenou rukavicí nejen
pro všechny obyvatele a zá-
stupce obcí, ale napovídá to
cosi i o nutnosti širších le-
gislativních změn, například
zavedení zálohového systé-
mu a podpoře recyklačních
kapacit, ale i prevence vzni-
ku odpadu,“ komentoval prů-
zkumnou akci Arniky Jan Ju-

ráš z Ekoporadny Šmidingero-
vy knihovny Strakonice. Ju-
ráš naráží na to, že v řadě re-
gionů Česka se spíš uvažuje
o rozšíření kapacity spaloven
než o redukci odpadu.
„O těch, které se plánují,
víme, že budou naddimenzo-
vané,“ dodává Jonáš.

Výchova nestačí, takže to
zaplatíme
Odvozové firmy komunální-
ho odpadu si jsou vědomé, že
jejich zaměstnanci sypou tře-
ba z modrých papírových ná-
dob do lisovacích vozů i dvě
třetiny vzduchu. Kdyby se jen
papír dával do popelnic už
rozložený a směstnaný, neby-
ly by kontejnery plné už za
půl dne.
„Popeláři“ o problému

vědí. Připouštějí, že skutečná
naplněnost těchto odpado-
vých nádob se může pohybo-
vat i pod padesáti procenty je-
jich objemu. „Obsluha se jen
podívá, jestli v kontejneru ne-
spí člověk, a ani se objem ne-
měří, kolik je tam vzduchu,“
říká Alexandr Komarnický,
tiskovýmluvčí Pražských slu-
žeb. PAVEL HRABICA

inzerce

Odpad třídíme 26 let.

• V Česku je v současnosti
přes půl milionu kontejne-
rů na tříděný odpad.

• Průměrná dochozí vzdále-
nost ke kontejnerům je
90 metrů.

• V počátcích systému třídi-
lo odpad necelých třicet
procent obyvatel. SKS

1,1
Tolik tisíc litrů mají běžné
odpadové nádoby. Jejich
skutečné naplnění směs-
ným odpadem, papírem
nebo plasty se ale často
pohybuje hluboce pod
100 procenty objemu.

U kontejnerů se pozná IQ. Jak
by řekl Smoljak: Je to marný...

ČTVRTSTOLETÍ POLOPLNÉ?

V rukavičkách
Na rozbor odpadu v pyt-
lích ve směsné popelnici je
dobré jít v rukavicích. U tří
„vypreparovaných“ pytlů
(vpravo) jsme dospěli k od-
hadu, že až dvě třetiny z je-
jich objemu lze už v do-
mácnosti roztřídit. Podob-
né je to u papírových kra-
bic. Obaly od nejrůzněj-
ších spotřebičů nebo obuvi
či potravin zaberou neslo-
žené i přes padesát pro-
cent objemu nádoby (vle-
vo). Místem plýtvají i zásil-
ky z e-shopů, kdy zboží za-
bere třeba jen desetinu
prostoru krabice (zcela
vpravo). PH

3x
M
ET

RO
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Feministky
ho nenávidí
Ve francouzském Cannes
se koná filmový festival.
Jednou z hvězd je i Johnny
Depp, který ztvárnil Ludví-
ka XV. v novém filmu Jean-
ne du Barry – Králova mi-
lenka. Došlo i na téma údaj-
ného násilí, kterého se měl
dopouštět na své exmanžel-
ce Amber Heardové. Soud
s ní sice vyhrál, ale to nedá
spát několika feministic-
kým organizacím, které
vyzvaly k bojkotu akce.
Depp v Cannes kritizoval
společnost, kvůli níž se
musí přetvařovat. ČTK

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám
Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

Moje dm, Moje dm, 

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA*

400 BODŮ

* Po stažení aplikace Moje dm, registraci a následném propojení s vaší active beauty kartou získáte eKupon na 400 extra
bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze
kombinovat s produktovými kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup.
Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční
kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., o regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské
účely dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Moje dm-app
dm.cz

Známí čeští umělci
se vyřádili.
Urny se sice tradičně používa-
jí k uložení popela zesnulé-
ho, mohou však sloužit také
jako umělecké předměty, kte-
ré uchovávají vzpomínku na
blízkého. Do skleněných plas-
tik je možné ukládat nejen
popel zesnulých, ale také na-
příklad jejich dopisy, šperky
nebo jiné předměty, k nimž
se vážou vzpomínky. A právě

urny si vzali pod palec známí
umělci, kteří svá díla
do 17. září vystavují v Umělec-
koprůmyslovémmuzeu v Pra-
ze. Kolekci pohřebních uren,
jejichž výchozím materiálem
je sklo, má na svědomí třeba
Zdeněk Lhotský nebo Martin
Janecký. Výstavu doplňují dal-
ší umělci z jiných oborů – na-
příklad fotografie, módního
návrhářství či malířství. Pro-
to svou práci představují foto-
grafové jako Alžběta Jungro-
vá nebo Tono Stano, šperkař

Jiří Belda nebo módní návr-
hářka Natálie Dufková. Své
objekty v muzeu vystavují
také nejvýraznější představi-
telé českého streetartu Epos
257, Vladimir 518 nebo Mi-
chal Škapa. Záměrem bylo
prezentovat co nejpestřejší
mozaiku přístupů k tématu.
Podle tvůrců mohou objek-

ty s pozůstalým cestovat jako
jakési mobilní hrobky či piet-
ní oltáříčky. Skleněnou plasti-
ku je možné si pořídit i sám
pro sebe, což odpovídá tradi-

ci plánování vlastního po-
hřbu zakotvené v mnoha kul-
turách. ČTK

Dílo Nube od Antonína Střížka
aMatyase Pavlika ČTK

124
Nejmenší španělskou obec
Llocnou de la Corona
s 124 obyvateli, jejíž území
je menší než Václavské ná-
městí v Praze, čekají komu-
nální volby. Hlasy 90 lidí
jsou pro tuto oblast důleži-
té. Mezi kandidáty jsou tak-
zvaní „parašutisté“, tedy
lidé, kteří nemají k místu
žádnou osobní vazbu. ČTK

Smrt za konopí
Singapur patří k nejpřís-
nějším zemím s drogový-
mi zákony. Včera tam
popravili muže, kterého
chytli s 1,5 kilogramu
konopí. Loni tam bylo
popraveno 11 lidí. K zru-
šení trestů smrti vyzýva-
jí Singapur, OSN i vlivné
osobnosti včetně napří-
klad miliardáře Richar-
da Bransona. Podle
odhadů v celách na
popravu čeká 600 lidí.

Přijede šlechta
Opavu a Krnov navštíví
příští týden tři princez-
ny a dva princové z Lich-
tenštejnska. Přijedou se
podívat na zahájení
výstavy, která bude ma-
povat 400 let působení
tohoto šlechtického
rodu na Opavsku a Kr-
novsku. Toto území se
majetkem Lichtenštejnů
stalo v roce 1623, kdy Ka-
rel I. z Lichtenštejna zís-
kal titul vévody krnov-
ského a opavského. ČTK

inzerce

U obce Toužim na Karlovar-
sku zřejmě někdo otrávil sa-
mici ohroženého orla moř-
ského. Samice pečovala o ně-
kolik týdnů staré mládě, kte-
ré zahynulo přímo
na hnízdě. Případem se zabý-
vají karlovarští kriminalisté.
Česká společnost ornitologic-
ká za letošní rok eviduje
18 otrávených dravců, z toho
deset orlůmořských. V Karlo-
varském kraji hnízdí podle
ornitologů odhadem pouze
do pěti párů orlů mořských
a ztráta každého dospělého
ptáka imláděte je citelná. Ab-
sence vnějších poranění zví-
řete podle odborníků nasvěd-
čuje úhynu na následky otra-
vy. Letos jde již o třetí zaevi-
dovaný případ cíleně zmaře-
ného hnízdění orlů moř-
ských. Trávení volně žijících
zvířat je v Česku podle ornito-
logů obrovský problém.
Od roku 2017 zdokumentova-
li a předali policii 139 přípa-
dů, jejichž oběťmi se stalo
přes 500 zvířat. Reálný počet
otrav je ale vyšší. Traviči větši-
nou používají jed karbofu-
ran, jehož držení je v celé EU
od roku 2008 zakázané. ČTK

Vědci díky skenování v reál-
né velikosti získali dosud nej-
věrnější snímky vraku Titani-
ku včetně trojrozměrného
modelu celé zaoceánské lodi,
která od svého ztroskotání
v roce 1912 spočívá na dně se-
verního Atlantiku v hloubce
téměř čtyř kilometrů. Díky
zveřejněným snímkům tak
lidé mohou získat dosud nej-
přesnější představu o podobě
nejslavnějšího lodního vraku
na světě. Podle serveru BBC
News umožňuje 3D pohled
celou loď vidět tak, jako by
byla odčerpána oceánská

voda. Zároveň experti doufa-
jí, že záběry umožní lépe od-
halit, co se stalo se zaoceán-
ským parníkem společnosti
White Star Line při tragédii,
která si vyžádala přes
1500 lidských životů. Podle
experta na Titanic Parkse Ste-
phensona panuje kolem udá-
losti spousta spekulací a do-
mněnek. Vrak byl rozsáhle
zkoumán od objevení v roce
1985. Je ale tak obrovský, že
v přítmí hlubinmohou kame-
ry zachytit jen vábivé mo-
mentky z rozpadající se lodě,
ale nikdy celek. ČTK

AP

JAKO VÁCLAVÁK

KRÁTCEDalší otrava
orla mořského

Urny nemusejí být nudné

Už se bude vědět,
jak Titanic vypadá
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Sochař, umělec, výtvarník
a modelér Martin Chmelař se
narodil na apríla. A právě je-
den takový „kanadský žer-
tík“ mu málem překazil do-
končení životního díla.
Na podzim se stal terčem zlo-
dějů, kteří mu ukradli veške-
ré sochařské nářadí.
„Loni v říjnu mi zavolal ka-

marád, že přijel do venkovní-
ho ateliéru a vidí, že jsou vy-
vrácené dveře na původně za-
jištěné unimo buňce. V tu
chvíli mě polilo horko,“ vy-
práví pro deník Metro. „Při-
šel jsem o kompresory, pneu-
matické nářadí, rozbušky,
dláta, ale třeba i knihy anato-
mie. V nenávratnu je také his-
torické nářadí – dědictví po
dědečkovi kameníkovi,“ říká
Chmelař.

Jak vás to omezilo v práci?
V tu chvíli se zastavil svět a já
nevěděl, zda dílo, které osob-
ně považuji za své životní, vů-
bec dokončím. Monumentál-
ní kamenné sousoší o váze

asi 22 tun a výšce pěti metrů
bylo smluvně vázáno termí-
nem dodání. Kvůli krádeži se
neplánovaně práce na díle za-
stavily a mně tak hrozila po-
kuta z prodlevy jeho dodání.
Přátelé a kolegové z branže
mi obratem půjčili základní
vybavení. A následně pro mě
založili sbírku na Doniu s ná-
zvem Solidaritou proti kráde-
ži aneb vraťme sochám život,
která stále běží. Vybrané pro-
středky mi pomohou se zno-
vu postavit na nohy, přispěva-
telé si za to mohou vybrat
z řady odměn, třeba magnet-
ku s mým poděkováním, au-
torské náušnice nebo sochař-
ské kurzy pro děti i dospělé.
Přispěvatelům jsem nesmír-
ně vděčný. Dokončení pomní-
ku jsem totiž musel dotovat –
pojišťovna vyčíslila škody
na ukradeném nářadí na více
než půl milionu korun.

Podařilo se chytit pachatele?
Případ po pětiměsících pátrá-
ní policie uzavřela bez ozna-
čení viníka. Co pachatele
k činu vedlo, si netroufám od-
hadovat. Snad se alespoň ná-
řadí nachází v jiném ateliéru
a dále někomu slouží.

Vzpomněl jste dědečka
– předává se u vás sochařská
profese z generace
na generaci?
V rodině jsem první, kdo se
sochařině věnuje. Jsem rád,
že nestojím ve stínu svých
předchůdců, ale zanechávám
v řemeslu vlastní, originální
stopu. U nás si řemeslo dříve
předávali kameníci, kteří ale
mají k soše blízko. Zajímavé
je, že i táta krásně maloval.
Jeho obraz mě denně prová-
zel na obědech ve školní jídel-
ně, kterou jsem v dětství na-

vštěvoval stejně jako on. Dílo
mi tak utkvělo v paměti, že
jsem se pro něj do jídelny vrá-
til – našel jsem ho uložený
ve skladu a po třiceti letech
zrestauroval.

Dokázal jste zmíněnou
zakázku dokončit?
Pětimetrový pískovcový po-
mník obětem první a druhé
světové války proměsto Orlo-
vá se mi s vypětím všech sil
podařilo v daném termínu
městu předat. Připomíná sed-
midenní válku padlých za Tě-
šínsko. Nyní se připravuji na
žulový objekt s rostlinným
motivem, vodním prvkem
a terasou do pražské soukro-
mé zahrady. Abych vůbec
mohl začít, chybí mi stále to
nejdůležitější – ukradené ná-
řadí.

S jakýmmateriálem
pracujete nejraději?
Osobně nejraději pracuji s ko-
vem, ale nejvíce si odpočinu
u kamene.

Kde jemožné vaši tvorbu
vidět?
Po celé republice – ať už v Čer-
veném Kostelci, Praze, či
na Moravě nebo i za našimi
hranicemi, jako je Paříž či
New York. Kroměmých veřej-
ných soch dělají majitelům
radost třebamé drobné plasti-
ky či posmrtné schránky.

Myslíte pohřební urny?
Na základě osobní zkušenos-
ti mě napadlo, že se chci po-
kusit vyplnit prázdnotu v sa-
králním prostoru. Proto jsem
se pustil do zpracování kon-
ceptu tvorby moderních
uren. Šlo mi primárně o za-
chycení pocitů, které spojují
celý náš život.

Jak se dají do kamene, kovu
či jinéhomateriálu přenést
pocity?
Stačí, když posloucháte své
ruce a necháte se vést okol-
nostmi, které ovlivňují tvar,
velikost i strukturu díla. Ně-
kdy je dobré neřídit se kon-
krétní představou. Já nejčas-
těji čerpám inspiraci v lese,
kostele nebo na hřbitově.
V roce 2008 jsem vytvořil bus-
tu harlekýna. Jeho oči ale ne-
zakrývá škraboška jako ob-
vykle. Divák naopak může vi-
dět emoce vepsané do jeho
tváře – trochu smutku, tro-
chu melancholie, empatie.
Zažil jsem, že se na výstavě
na bustu neznámý návštěv-
ník díval tak dlouho, až se
rozplakal a beze slova odešel.
Těší mě, když mohu své emo-
ce propsat do soch, které pak
samy k publiku dále promlou-
vají.

Znáte dobře
Zeměpis?
hledejte místa
na slepých mapách

/slepemapy

VERONIKA
REICHELTOVÁ
veronika.reicheltova@metro.cz

inzerce

Umělec Martin Chmelař vtiskuje
do soch také své emoce.

Autor s dokončeným pomníkem obětem války zhotoveným pro
město Orlová 2x MARTIN CHMELAŘ

Busta harlekýna dohnala
návštěvníka k slzám
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Nová výstava
Na Kampě
Při toulkách malebnou Kampou můžete nyní zhlédnout
také poutavou a interaktivní výstavu nazvanou
Udržitelnost a civilizace. Exteriérová výstava už od svého
zahájení láká mnohé návštěvníky z řad obyvatel města,
ale i turistů a upozorňuje na současná žhavá témata.
Poslední z triptychu výstav pro-
fesora Bárty se zaměřuje na ci-
vilizaci a její rozvoj se věnuje
udržitelnosti. Solárně nasvícené
panely nabízí 39 ucelených témat,
na jejichž tvorbě se podíleli věd-
ci z Univerzity Karlovy a institu-
tu CATRIN Univerzity Palackého
a odborníci z renomovaných čes-
kých společností. Záštitu výstavě
poskytlo Ministerstvo průmyslu
a obchodu ČR, hlavní město Praha
a Univerzita Karlova. Panely jsou
zpracovány populární formou, vy-

bízejí návštěvníky k hledání sou-
vislostí a paralel.

Udržitelný rozvoj a budoucnost
našich dětí je v současné době
žhavé a aktuální téma. Nejedná
se pouze o recyklaci, ekologicky
udržitelné materiály, klimatic-
ké změny, plýtvání potravinami,
ale také vodu a vodohospodářství
jako takové. Důležitý je přístup
každého jednotlivce, i to, jestli
dokážeme potlačit vlastní sobec-
tví a něčeho se vzdát ve prospěch
společného užitku. Jak zdůrazňují
autoři, jsme první civilizace, která
je v mnoha ohledech celoplanetár-
ní ve smyslu pohybu kapitálu, in-
formací i výrobků. Celoplanetární
jsou i naše problémy. Abychom je
zvládli a abychom dosáhli udrži-
telného způsobu našeho života,
potřebujeme vizi a spolupráci nás
všech.

Graficky zajímavě zpracovanou
výstavu najdete na Kampě poblíž
Karlova mostu. Prohlédnout si ji
můžete i ve večerních hodinách,
díky solární energii jsou panely
nasvíceny a přístupné po celý den
až do 28. června 2023. Srdečně Vás
zveme.

foto: Martin Frouz
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SRDEČNĚ VÁS ZVEME
NA UNIKÁTNÍ VÝSTAVU

12. května
–

28. června 2023

Na Kampě, Praha

Výstava je volně přístupná 24 hodin denně.

POŘADATEL GENERÁLNÍ PARTNER

PARTNEŘI

HLAVNÍ PARTNER
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Minisérie Marie Terezie

Do kin už příští týden vstou-
pí snímek Muž, který stál
v cestě, kde slovenská hereč-
ka a zpěvačka Zuzana Mauré-
ry ztvárňuje roli silné ženy
– manželky Františka Krie-
gla. Muže, který jako jediný
v roce 1968 odmítl podepsat
souhlas s okupací naší země
spojeneckými vojsky.
Tvůrci doufají, že i díky vý-

konu Mauréry a jejího herec-
kého kolegy Tomáše Töpfera
snad tento příběh nebude za-
pomenut.

Ve filmuMuž, který stál v ces-
tě hrajete druhou nejdůleži-
tější postavu. Co rozhodlo,
že jste přijala tuto nabídku?
Jednak to byl režisér filmu
Petr Nikolaev, ale taky fakt,
že jde o reálné postavy a udá-
losti, které jsou součástí naší
historie a měli bychom
o nich vědět. Každý příklad
hodný následování, každý
projev statečnosti je důležitý
a počítá se. V dnešní době
jich je jako šafránu. O ně-
čem mluvit, něco napsat, slí-
bit se dá cokoli, ale důležité
je činy vidět a lidi podle nich
hodnotit.

Ztvárnila jste silnou osob-
nost. Ženu, která přežila nej-
různější útrapy ze strany na-
cistů a později i komunistů.
Co vás na ní zaujalo, o co jste
se při stavění role opírala?
To, že to byla velmi inteli-
gentní a silná žena, je jasné.
Jednak z jejího prožitého ži-
vota nejen před manželstvím
s Františkem, když pak byla
s ním, ale i po jeho smrti. Pře-
žila ho o dvacet let! S režisé-
rem jsme se u ní ale opírali
o jakousi její hravost, spon-
tánnost nebo „normálnost“,
kterou jsme v jejím projevu

našli na jednom videu z dobo-
vého týdeníku, kde manžela
doprovázela na nějakou schů-
zi. To byl asi klíč.

Hrajete po boku Tomáš Töp-
fera, jak jste si jako partneři
sedli?
Pan Töpfer je velmi příjemný
pán a bylo pro mě potěšením
s ním hrát.

Film se odehrává v roce 1968,
kdy jste se také narodila. Jak
tuto dobu vnímáte? Jak
s vámi o nímluvili vaši rodi-
če, když jste byla dítě?
Brala jsem to naše socialistic-
ké uspořádání jako jedinou
možnou realitu. Jinou jsem
nepoznala a neuměla si ji
představit. Oba moji rodiče
byli umělci a vytvořili mi
krásné dětství. Stanování
v Bulharsku u moře bylo per-
fektní… Když se mi pak po-
malu otevíraly oči a začala
jsem chápat souvislosti roku
1989, byla jsem ve třetím roč-
níku na Vysoké škole múzic-
kých umění v Bratislavě.

Na místě, kde se zrodila naše
„něžná revoluce“. A tak jsem
nějak přirozeně přeplavala
do současnosti bez větších
omezení. Rodiče jako zpěváci
jezdili na Západ poměrně čas-
to. Sice za velmi ponižujících
podmínek, ale byli schopní
mě v dětství obklopit oprav-
du krásnými věcmi. Pamatu-
ju si, že když jsem se jich pta-
la, jak to na tomZápadě vlast-
ně vypadá, odpověděli mi:
Zuzi, víš, tam je už všechno
hotové.

Točíte ráda dobové filmy?
Jak se vámnapříklad líbily
kostýmy a tehdejší líčení?
Ano! Dobovky mám velmi
ráda, jakékoli. Móda nebo
styl i té nejnižší společenské
vrstvy v minulosti mi totiž
přijde noblesnější než dnes.
Vždycky plně důvěřuju dá-
mám vmaskérně a kostymér-
ně a snažím se ztotožnit s je-
jich vizuální představou o po-
stavě.

Film vstupuje za pár dní
do kin. Jak vnímáte jeho
přínosmladýmgeneracím?
Mně připadá, že většina mla-
dých jsou takzvaní „zaklada-
telé“. Všechno je potřeba udě-
lat nově, mají pocit, že před
nimi bylo všechno špatně,
takže o to nemají velký zá-
jem. Jen je bohužel pravdou,
že národ, který nezná svoji
historii, nemá budoucnost.
A potommáme v parlamentu
fašisty, za dveřmi zase Rusy
a točíme se stále v kruhu. Tak-
že šup do kina!

Vposledních letech točíte vel-
mi často v České republice.
Pročmyslíte, že po vás čeští
producenti a režiséři „sahají“
až na Slovensko?

Nevím, musíte se zeptat jich.
Snad abychom to měli všich-
ni trochu pestřejší. Nebo jim
možná Slovensko nepřipadá
jako zahraničí.

Získala jste nominace na Čes-
kého lva za filmy Colette,
Muž se zaječíma ušima nebo
Učitelka. Natočila jste tady
velmi úspěšnéMatky, letos
vás čeká ještě premiéra filmu
Její tělo. Který z těch filmů
vámpřirostl k srdci?
Nejvíc zarezonovala Učitel-
ka. To promě byla asi přelo-
mová šťastná shoda okol-
ností.

I čeští diváci vásmohli sledo-
vat ve slovenských seriálech
Iveta režiséra Jana Hřebejka
nebo třebaOteckovia.Mo-
hou zajít na vaše koncerty.
Co z toho si užíváte nejvíc?
Asi to, že jsem zase začala tro-
chu zpívat, už mi to chybělo.
Koncerty s názvem Levandu-
lová, nejkrásnější písně HH
(Hany Hegerové – pozn. redakce)
si opravdu užívám. Jsem vděč-
ná, že jsem byla do tohoto
programu a výjimečné společ-
nosti oslovena. Zpívat písně
paní Hegerové je za odměnu.

Jste ženamnoha talentů
a traduje se o vás, že i příjem-
né povahy...
Och, tak to děkuji za kompli-
ment! Ano, uvědomuju si to
a jsem za to velmi vděčná. Po-
máhá a zavazuje mě to jen
tehdy, když si uvědomím, že
každý z nás žije v nejistotě,
každý z nás žije s nějakou bo-
lestí a s nikdy nekončící prací
na sobě.

inzerce

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Mauréry s kolegou Tomášem
Töpferem 2x ARCHIV Z. MAURÉRY

„Mladí jsou zakladatelé.
Vše je třeba udělat nově“
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Když nás s dětmi čeká společné působení v kuchyni, představu-
ju si, jak v dobré náladě vážíme suroviny, dcery míchají těsto,
pečlivě přidávají mouku a v kuchyni zalité sluncem se smějeme
a radujeme ze společné práce. Takový obrázek mi většinou blik-
ne v hlavě, když mě dcery poprosí, že by se mnou chtěly dělat su-
šenky nebo třeba cupcaky. A pak to začne. V první minutě se po-
hádají, která z nich bude sypat mouku a která bude držet šle-
hač. V páté minutě zvyšuju hlas a vyhrožuju, že jestli se budou
hádat, tak je vykážu z kuchyně. V desáté minutě někdo rozleje

mlíko. V patnácté minutě šlápnu
na skořápku. Celé je to hlučný
a špinavý proces a také velmi ná-
ročná zkouška mojí trpělivosti.
Musím odpovídat na sto padesát
otázek a zároveň mě frustruje, že
mě děti vlastně neposlouchají, po-
vídají jedna přes druhou a s důle-
žitým výrazem si to patlají hlava
nehlava. Co mi běžně trvá půl ho-
diny i s úklidem kuchyně, trvá

s dětmi hodinu plus další hodinu na utření těsta ze stropu a zpo-
za gauče a odstranění zaschlého vajíčka sbíječkou z naprosto ne-
pravděpodobnýchmíst kuchyně. A to nepočítám čas, který bych
potřebovala na regeneraci. Já vím, že nejlepší způsob, jak se
něco naučit, je to dělat. Uvědomuju si, že tohle jsou možná ty
chvíle, na které jednou (za dlouhou dobu, až zapomenu na tu ne-
hodu s mixérem) budeme s láskou vzpomínat. Ale moje nervy!
Já to chci dělat správně a efektivně, jenže to při činnostech s dět-
mi není to nejpodstatnější. Je to prostě
lekce z přijetí nedokonalostí. A ta je nako-
nec k nezaplacení.

Celé je to
hlučný

a špinavý proces
a také velmi
náročná zkouška
mojí trpělivosti.

Až do 31. května se mohou ilustrátoři se svými díly přihlásit do jubi-
lejního 10. ročníku již kultovníhomezinárodního festivalu ilustra-
ce Lustr. Ten proběhne od 21. do 28. září. A pokud to se svým umě-
ním nevidíte na festival, namalujte něco do rámečkuMetrotag
a na sociálních sítích označte hashtagy #metrotag #mojemetro.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

LUŠTĚNKA

LUŠTĚNKA:PUPEN
ŘEŠENÍSUDOKU:

Přeházejte písmena
a vyjdou vám
slova. Ta doplňte
do prázdného řádku
pod písmeny.

@mojemetroSprávné pečení

DOBRÝ DEN, JMENUJI SE
JULIE ČERVENÁ
BYLO MI PĚTATŘICET A MÁM DVĚ MALÉ DĚTI.
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„Ke koši jenom
schůdeček, hraje
Béda Hudeček.“

MAREK MAHDAL
Facebook

POČASÍ

SUDOKU

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

DNES ZÍTRA SOBOTA NEDĚLE

11/15 °C 13/17 °C 20/24 °C 21/25 °C

20.10 Vyprávěj
Proč byl Matěj estébák?
Seriál (ČR, 2009-2013)

21.05 Gejzír
Zábavní pořad s Ivetou Toušlo-
vou a Jiřím Rejmanem

21.35 Máte slovo sM. Jílkovou

22.34 Výsledky losování
Šťastných 10

22.35 Na stopě

23.00 Komisař Montalbano
Krimiseriál (It., 2006)

00.55 AZ-kvíz

20.00 Princezna Diana zblízka
Výroky, projevy, rozhovory
aneb Diana vlastními slovy

20.50 Fotbal: AZ Alkmaar -
West HamUnited
Přímý přenos semifinálového
utkání evrop. fotbal. poháru

23.25 Fauda III (4/12)
Seriál (Izr., 2019)

0.10 Bitvy o Evropu
Caen, Červen 1944

1.00 Máma (3/4)
Seriál (Ukr., 2020)

01.55 Cesty víry

20.20 Zlatá labuť (16)
Romantický seriál (ČR, 2023).
Hrají: M. Dancingerová, A. Va-
cula, P. Kostka, D. Kolářová

21.35 Survivor
Česko & Slovensko (32)
Na konci neúprosné cesty
o přežití zůstali poslední tři
soutěžící. Ten největší boj je
čeká právě teď!

23.40 Mentalista (2)
Rudé vlasy a stříbrná páska.
Krimiseriál (USA, 2008). Hrají:
S. Baker, R. Tunneyová, T. Kang

00.35 Mentalista (3)
Rudý příliv

20.15 Zoo (114)
Problémy z Drážďan. Rodinný
seriál (ČR, 2023). Hrají: M. Pe-
cháčková, E. Burešová, T. Klus

21.35 Inkognito
V zábavné show Inkognito se
čtveřice osobností snaží uhod-
nout profesi jednotlivých hostů
nebo jejich identitu. Hádejte
společně s nimi a pobavte se
nečekanými myšlenkami.
Moderuje L. Bouček

22.45 Inkognito

23.55 Ano, šéfe!

01.00 Policie v akci

17.30 O Feed: Survivor
Co se událo v populární
reality show?

17.35 Óčko hity
Klipy nonstop

20.00 O Feed: Survivor
Co se událo v populární
reality show?

20.05 Óčko hity
Klipy nonstop

21.30 Ne...telní?
Na rande i s handicapem

22.30 Óčko flirt
Proud klipů se vzkazy diváků

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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A je zde znovu šance pořídit si jakýkoli
nový vůz z širokého modelového port-
folia německé automobilky Opel, za ne-
opakovatelně zvýhodněné ceny. Jde
o akci, která každoročně trhá rekordy
v počtu prodaných vozů jedné značky
za 24 hodin.
Letošní akce startuje v pátek 19. 5. 2023
a končí v sobotu 20. 5. 2023. Během této
legendární akce „Opel 24 hodin“, lze zís-
kat nejen samotný vůz, ale i mnoho dal-
ších benefitů. Jako je prodloužená 5-letá
záruka včetně Opel asistence na 5 let

zdarma. Případně si pořídit vybrané ori-
ginální příslušenství Opel se slevou až 40
procent. Akce není omezena ničím jiným
než časem a počtem vozů v nabídce.
Do kampaně opel 24 hodin je zařazeno
téměř 1100 skladových vozů. Což je sice
vysoké číslo, alepo zkušenosti zminulých
let již víme, že to nemusí stačit. Zákazníci
si mohou pořídit prakticky jakýkoli vůz
značky Opel – od malé corsy přes skvě-
lou astru (německé „Auto roku“) a dvo-
jici kompaktních SUV crossland/Mokka
až po suverénní SUVGrandland.

V nabídce bude i vrcholný Grandland GSe
o výkonu 300 k s pohonem všech kol. Ve zvý-
hodněné nabídce nechybějí ani užitkové
vozy combo/Movano. Veškeré detaily ča-
sově omezené nabídky zvýhodněných vozů
akce opel 24 hodin lze najít na stránkách
www.opel24hodin.cz.

Opel startuje,
další „čtyřiadvacítku“

Stačí si tipnout, o který vůz z mo-
delové řady Opelu bude v kampani
„Opel 24 hodin“ největší zájem,
a kolik se ho prodá. Své tipy zasílej-
te do soboty 20. 5. 2023 do 12 hod.
na e-mail metro.motor@metro.cz.
Výherce bude kontaktován přímo
zástupcem značky Opel, se kterým
si dohodne termín zápůjčky. Převze-
tí a vrácení vozu proběhne v Praze.

vyhrajte opel astra
na celý víkend
a s plnou nádrží

inzerce

Pozornost si pick-up Ranger
zasluhuje už od roku 1982,
kdy Ford začal všestranný
užitkový vůz nabízet. Nyní
jsme měli možnost otestovat
novou generaci, která je ještě
lepší – nabízí více komfortu
na silnici a více schopností
v terénu.
Jde celkově už o pátou ge-

neraci modelu, zachovává si
rámový podvozek, což ho
předurčuje pro to, aby byl
odolný a nebojácný.
Pod novou karoserií je vy-

lepšený podvozek. Rozvor ná-
prav i rozchod kol se mezige-
neračně zvětšily o shodných
50 mm. Nová konstrukce
přední části vytvořila v moto-
rovém prostoru více místa
pro nový šestiválcový motor
a do budoucna umožní pří-
padnou zástavbu pohonem
na elektřinu.
Třílitrový turbodiesel je tre-

fa do černého, a tak jsou mi-
lovníci tohoto pick-upu šťast-
ní, že s ním Ford opět počítá.
Motor má s 240 koňmi dosta-
tek síly, je perfektně sladěn
s desetistupňovým automa-
tem a jízda s ním je požitek.
Na dálnici auto působí sebe-
jistě, v terénu jakbysmet.
Ranger se ale vyrábí i se

vznětovým řadovým čtyřvál-
cem o obsahu dva litry, a to
v provedení s jedním i dvěma
turbodmychadly. Varianta
s jedním turbodmychadlem
je nabízena ve dvou stupních
výkonu, bi-turbo je technicky
propracovanější, dynamičtěj-
ší volbou pro zákazníky, kte-
ří chtějí vyšší výkon, ale stále
potřebují zachovat příznivou
spotřebu paliva.

Jízda v drsném terénu je
pro auto hračka. Samozřej-
mě hodně záleží na pneuma-
tikách,my jsme obuli celoroč-
ní Continentaly, pomáhá pak
i řada vylepšení. Konstrukté-
ři posunuli přední kola
o 50 mm dopředu a o stejnou
hodnotu zvětšili jejich roz-
chod, což zlepšilo přední ná-
jezdový úhel i křižitelnost ná-
prav. Zároveň posunuli zadní
tlumiče pérování dále od po-
délné osy vozu a dosáhli tak
lepšího komfortu odpružení
na silnici i v terénu.
Pick-up je díky širšímu roz-

chodu praktičtější, mezi pod-
běhy kol se na korbu vejde eu-
ropaleta na šířku, je tam
metr dvacet místa. Na korbě
můžete vézt až tunový ná-
klad, táhnout lze až tříapůltu-
nový přívěs. To jsou parádní
hodnoty, například oproti
nejdrsnější verzi Rangeru se
jménem Raptor. To je jakýsi
sporťák mezi pick-upy,
a i když působí namachrova-
ně, uveze jen 620 kilo.
Ještě ke korbě. Ranger má

nový systém dělicích přepá-
žek usnadňujících přepravu
nákladu různého tvaru a veli-
kosti od řeziva po kufry s ná-
řadím. Pomocí soustavy vel-
mi pevných pružinových
úchytů, které se připevní
do kolejnic přišroubovaných
na obou stranách nákladové-
ho prostoru, mohou majitelé
navíc vytvořit menší oddíly
pro uložení předmětů, jež by
se jinak musely přepravovat
v kabině. Víko korby poslou-
ží jako mobilní pracovní stůl.
Do kapes vložíte upevňovací
svorky. PETR HOLEČEK

Praktická korba. Lať chytnete svorkami a můžete ji přiříznout.

Brodivost až 800 mm. Vyzkoušeli jsme Rangera v bahenní koupeli.

Krasavec, co říkáte? Cena startuje na částce 1,2 milionu. 3x METRO

Citroën slaví 55. výročí
teréňákuMéhari, který byl
představen 16. května
1968. Do roku 1987 se ho
vyrobilo 144 953 kusů
a stal se z něj kult. MET

Nový Ranger to umí
na dálnici i v bahně

CitroënMéhari
slaví výročí

Je to ještě větší pracant, širší korba skrývá
plno praktických vychytávek.
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Dopady současné ekonomic-
ké krize pociťuje v práci vel-
ká část zaměstnanců. O za-
městnání dosud přišly tři pro-
centa respondentů průzku-
mu, nejčastěji bílé límečky,
tedy administrativní pracov-
níci,manažeři, právníci a dal-
ší specialisté. Ostatním se
buď snížila mzda, nebo bene-
fity, případně se jim změnil
úvazek či náplň práce. Jen
42 procent účastníků průzku-
mu Graftonu si myslí, že se
v Česku žije dobře. Nejméně
si to myslí modré límečky,
tedy lidé vykonávající fyzic-
kou práci, nejvíce lidé z IT.
Naopak 38 procent respon-

dentů simyslí, že se u náš žije
špatně. „Přispívá k tomu bez-
pochyby i skutečnost, že kvů-
li všeobecnému zdražování
musela téměř polovina za-
městnanců zapojených
do průzkumupřistoupit k šet-
ření, nejčastěji na energiích,
restauracích a potravinách,“
komentuje výsledky Martin
Malo, ředitel Grafton Recruit-

ment a Gi Group. „I přes nad-
standardnímzdy v IT na ener-
giích nejvíce šetří právě re-
spondenti z tohoto oboru,“
uvádí Malo a dodává, že obec-
ně nejhůř se se situací vyrov-
návají pracovníci z řad mod-
rých límečků. Sedmnáct pro-
cent jich v průzkumu zmíni-
lo, že mají nyní problém za-
platit účty, a nejčastěji také
zmiňují, že si nebudou moct
dopřát dovolenou (32 pro-
cent). Více než čtvrtina také
loni méně utrácela za vánoč-
ní dárky, na nich však šetřil
i podobný podíl zaměstnan-
ců z podnikových služeb
(30 procent) a z financí
(28 procent). Zaměstnanci
dále začínají šetřit i na potra-
vinách (39 procent respon-
dentů) a na jízdě autem
(19 procent).
„Situaci může ještě zhoršit

zrušení daňového zvýhodně-
ní zaměstnaneckých benefi-
tů, které navrhuje vláda
v rámci konsolidačního balíč-
ku. Zaměstnavatelé si pak to-

tiž nebudou moct dovolit be-
nefity poskytovat v takové
míře jako nyní. Opatření by
se tak negativně dotklomilio-
nů pracujících, kteří by přišli
o řadu výhod, jako jsou napří-
klad příspěvky na sport, kul-
turu, léky či třeba dovolenou
a dětské tábory,“ konstatuje
Malo.
I když výsledky průzkumu

nejsou zrovna optimistické,
hodnot zjištěných na Sloven-
sku zdaleka nedosahují. Pl-
ných 68 procent slovenských
zaměstnanců si totiž myslí,
že se na Slovensku nežije

dobře. Důsledky krize se v je-
jich zaměstnání projevují
o něco silněji než u nás. Na-
příklad čtyři procenta respon-
dentů přišla o práci a u pěti-
ny došlo k propouštění mezi
kolegy. U necelé čtvrtiny do-
šlo ke snížení mzdy, a to
v průměru o desetinu. Dva-
náct procent respondentů
pak přišlo o firemní benefity.
K úsporám proto přistoupi-

la polovina Slováků. Nejčastě-
ji omezili návštěvu restaura-
cí, 48 procent jich začalo šet-
řit na energiích a 45 procent
na potravinách. Největší pro-
blémy zaplatit účty mají
i na Slovensku modré límeč-
ky, po nich následují zaměst-
nanci z obchodu, marketin-
gu a podnikových služeb.
„Zhoršené klima na Sloven-

sku se promítá do rostoucího
počtu uchazečů o práci ze Slo-
venska. Zejména obory, jako
jsou IT či podnikové služby,
které nabízí i možnost práce
na dálku, mohou z této situa-
ce těžit a obsadit své volné po-
zice, jež kvůli nedostatku
uchazečů v Česku dlouhodo-
bě obsadit nemohly,“ uzavírá
Malo.

Krize ovlivnila úvazek i náplň
práce. PROFIMEDIA

Lidé přijdou o benefity

Praha, 15. 5. 2023: V praž-
ském hotelu Diplomat pro-
běhla mezinárodní odbor-
ná konference rané péče
organizovaná Společností
pro ranou péči. Téměř 500
profesionálů rané péče
a souvisejících oborů na-
slouchalo prezentacím
klíčových osobností obo-
rových špiček ze tří konti-
nentů. Konferenci zahájila
paní Eva Pavlová.

Důležitou součástí kon-
ference byl odborný dis-
kusní panel zaměřený
na dostupnost a včasnost
rané péče pro rodiny dětí
s postižením v České re-
publice. Zúčastnili se ho
zástupci Ministerstva
práce a sociálních věcí,

Ministerstva zdravotnic-
tví, UNICEF, EURLYAID,
zástupkyně Rady vlády
pro nestátní neziskové
organizace a rodičů dětí
s postižením. Diskusí
rezonovala tři hlavní té-
mata:

Stát se o potřeby rodičů
zajímá nedostatečně
„Zájem rodičů o setkání
s představiteli státu a dalšími
odborníky dokládá naprostou
absenci možnosti vyjádřit své
potřeby a podněty k aktuál-
nímu, nedostatečně funkční-
mu systému podpory rodin
dětí s hendikepem. Situace
pečujících osob napříč celým
věkovým spektrem dětí je vel-
mi palčivá,“ říká ředitelka
pražské pobočky Společ-

nosti pro ranou péči Jitka
Barlová.

Dlouhé měsíce čekání
Ačkoliv u nejmenších dětí
jde při jejich vývoji doslova
o každý den, rodiče v řadě
regionů musí na službu
rané péče čekat až 434
dnů. Pořadníky na službu

rané péče aktuálně vede
61 procent poskytovatelů
rané péče. To, že v zajištění
včasné podpory rodin stát
selhává, připustili v dis-
kusním panelu i zástupci
MZ a MPSV. Nepříznivou
situací se ale dle náměst-
ka ministra zdravotnictví
Václava Pláteníka již za-
bývají pracovní skupiny,
které připravují změnu
legislativy.

Rodiče dostávají informa-
ce pozdě
Diskuse potvrdila, že dal-
ším velkým problémem je,
že se informace o existen-
ci rané péče dostává k ro-
dičům příliš pozdě. Podle
statistik se od pediatra
o rané péči dozvídá jen
cca 11 procent rodičů. To

potvrdili i rodiče, kteří se
osobně účastnili diskusní-
ho panelu. Jako zdroj infor-
mací namísto lékařů nebo
odborníků uváděli kama-
rády, známé nebo internet.
„Naší dlouhodobou snahou je
ukotvit povinnost lékařů pře-
dat rodičům informaci o rané
péči už v době, kdy se ukazuje,
že vývoj dítěte je vážně ohro-
žen, nebo kdy se potvrzuje
diagnóza,“ říká ředitelka

olomoucké pobočky Spo-
lečnosti pro ranou péči
Pavla Matyášová, „pevně
doufáme, že diskusní panel při-
nese v tomto zásadní posun.“
Václav Pláteník zmínil, že
by se informační kampaň,
cílená na odborníky, moh-
la stát součástí komplex-
nějšího projektu pracovní
skupiny, která se problémy
rodičů dětí s postižením
zabývá.

Konferenci zaštítila paní
Eva Pavlová
Velkým povzbuzením pro
všechny účastníky akce
byla úvodní slova paní
Evy Pavlové. Její setkání
s českými i zahraničními
odborníky i rodiči dětí
s postižením potvrdilo, že
podpora rodin, které se
po narození dítěte s posti-
žením či vážným onemoc-
něním ocitají v nesmírně
náročné životní situaci,
patří k tématům, kterým
se chce během svého pů-
sobení v roli první dámy
věnovat.

Více na
www.ranapece.cz.

Současní rodiče dětí s postižením se
nechtějí uchylovat ke krajním řešením,
jakým je umístění dítěte do ústavní
péče. Chtějí o dítě pečovat doma.
K tomu, aby náročnou životní situaci
zvládali, potřebují podporu. Té se jim
ale nedostává. Podle statistik se rodiče
dvou třetin dětí s postižením o rané
péči buď vůbec nedozví, nebo na ni
čekají dlouhé měsíce.

Mladí rodiče nechtějí dávat své děti do ústavu

Podle průzkumu si třetina zaměstnanců
myslí, že se v Česku žije špatně.
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Adaptace díla Ru-
dyarda Kiplinga se le-
tos dočká 18 repríz.

Kniha džunglí loni dostala hu-
dební, taneční a scénickou
podobu, kterou jí vdechli au-
toři Matěj Forman a Marko
Ivanović. O divadelní adapta-
ci byl takový zájem, že byla
vyprodána ještě před premié-
rou. Letošní série 18 repríz
od 28. května do 18. června
bude v tomto roce jedinou
příležitostí, kdy lze výpravné
představení pro celou rodinu
vidět. Inscenaci vytvořily Di-
vadlo bratří Formanů, Česká
filharmonie a taneční soubor
Dekkadancers, a to na míru
šapitó Azylu78, kde se ode-
hraje i letos. Novinkou v pro-
gramu budou doprovodné
workshopy na výrobumasek.
Hudbu složil skladatel a di-

rigent Marko Ivanović a na
místě ji přednese patnácti-

členný orchestr České filhar-
monie, který je netypicky usa-
zen do orchestřiště vysokého
pět metrů přímo ve scéně.
„Chtěl jsem vyjádřit přírod-

ní divokost a chaotičnost, kte-
rá ale v celku tvoří takovou
zvláštně melodickou krásu.
Posluchači se ocitnou upro-
střed lesa, v srdci nevyzpyta-
telné, tajemné, zábavné a ne-
bezpečné džungle,“ říká Iva-
nović. Ze soudobé orchestrál-
ní hudby vznikla nyní také
nahrávka. Tu vydá 26. května
hudební vydavatelství Ani-
mal Music Petra Ostroucho-
va. CD nosiče budou k dispo-
zici přímo na místě konání
akce i v běžné prodejní síti
a na e-shopu vydavatelství.
Adaptace je oceňována

pro výtvarnou poetiku, s níž
scénu v tajemnou džungli
proměnil výtvarník a režisér
projektu Matěj Forman a tým
Divadla bratří Formanů. Více
informací naleznete na webu
azyl78.cz. MET

Andělská pouť
Spolek Cesta Česka pořádá
za podpory obce Ctiněves
sedmý ročník Poutě České-
ho Anděla. Celodenní akce
s mottem Poznej českou
zemi a sám sebe se uskuteč-
ní již tuto sobotu 20. květ-
na od 10 hodin.

Pozval ho Janda
Zpěvák, kytarista a sklada-
tel Jary Tauber nedávno
opět vystoupil s českou
rockovou legendou Petrem
Jandou v USA, kde odehráli
koncerty pro krajany. Le-
genda kapely Olympic po-
zvala Jaryho na zahraniční

turné již počtvrté, tento-
krát do New Yorku. Kromě
mnoha zážitků si Jary Tau-
ber přivezl také velké
množství videomateriálu,
které se rozhodl použít pro
svůj nový videoklip k písni
Soundtrack. Kamery se ujal
Tauber s partnerkou Anež-
kou Fojtáchovou. MET

www.tipsport–sportujsnami.cz

Sportování je sázka na jistotu a hlavní výhrou je
zdraví. Zapoj se do největšího seriálu sportovních
akcí v Česku. Čeká tě přes 500 akcí ve více
než 60 sportech.

VYTIPUJ SI JEDEN
Z 500ZÁVODŮ

PARTNEŘI PROJEKTU
TIPSPORT SPORTUJ
S NÁMI

být i pěkná účast. Rekord máme
z předcovidového ročníku, kdy
dorazilo přes 600 cyklistů. Loni se
už se opět zapojilo 524 účastníků
a doufáme, že letos budeme při-
bližně na stejných číslech. Naše
akce je specifická tím, že nejde

o závod, ale o poloorientační vy-
jížďku. Zájemce si vybere trať, kte-
rou si může upravit podle libosti.
Podstatné je, aby projel kontrol-
ním bodem anezapomněl naněm
označit přidělenou kartičku,“ vy-
světlil Zbyněk Lux z pořádajícího
sportovního oddílu TJ Závišice.
Pro účast není nutné se hlásit pře-
dem, stačí od 9 do13 hodin dorazit

V tomto rose se opět stala sou-
částí projektu České unie sportu
Tipsport Sportuj s námi, jehož
mediálním partnerem jemediální
skupina MAFRA.
„Vyhlídky, co se počasí týče, jsou
zatím příznivé, tak by mohla

Závišice na Novojičínsku přivítají v sobotu
20. května čtrnáctý ročník poloorientační
cyklistické vyjížďky Závišický pedál.
Akce, jak už se stalo dobrým zvykem, opět
nabídne osm variant tratí pro silniční, treková
i horská kola, kde se budou moct zapojit
všechny věkové a výkonnostní kategorie.

na zahradu závišického Pohostin-
ství U Kremlů, zvolit si požadova-
nou obtížnost a vyrazit. Limit pro
dojezd zpět je v 17 hodin.
„Nejpopulárnější bývají střední
distance. Rodiny s dětmi volí čas-
to trať Poodří. Vede pěkně mezi
rybníky a je na ní řada možností,
jak si ji v případě potřeby zkrátit.
Měřit tak může od sedmnácti
do dvaapadesáti kilometrů. Cel-
kově je hodně zájem i o kratší
tratě, naopak nejdelší dvě vyhle-
dávají spíš fajnšmekři,“ upřesnil
Zbyněk Lux.
Samotné trasy s výjimkou „speciál-
ky“ pro horská kola vedou přede-
vším rovinatější, mírně zvlněnou

krajinou. Aktéři se mohou těšit
především na krásnou přírodu
– například na výhledy na Velký
Javorník, ale míjet budou i archi-
tektonické skvosty, jakými jsou
zámky Lešná a Kelč.
„Po dojezdu do cíle u nás nic
nekončí. V odpoledních hodi-
nách bude následovat dopro-
vodný program, kdy bude hrát
naživo místní kapela a nadšenci
zOstravy předvedou ukázky jízdy
na historických kolech. Tradičně
budeme losovat tombolu, kde je
hlavní cenou jízdní kolo,“ uvedl
Zbyněk Lux.

Foto: Archiv Tipsport Sportuj s námi

Závišický pedál nabídne aktivní zábavu pro sportovce i rodiny s dětmi

Džungle je
zpět v šapitó

KRÁTCE
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S exhibicí
Jubilejní třicátý ročník pro-
stějovského challengeru
UniCredit Czech Open
láká na řadu taháků. Vedle
možného startu domácí te-
nisové jedničky Jiřího Le-
hečky ozdobí červnový tur-
naj i exhibice bývalé světo-
vé čtyřky Tomáše Berdy-
cha či návštěva osminásob-
ného grandslamového vítě-
ze Ivana Lendla. Titul bude
na prostějovské antuce ob-
hajovat Vít Kopřiva. Tur-
naj je na programu od
4. do 10. června. Berdych si
vybral za spoluhráče sedm-
náctiletého Jakuba Menší-
ka, který bude mít v turna-
ji divokou kartu. ČTK

Fortuna. Další tři body pro Česko!
Před zápasem se
Slovinskem jsme položili
tři otázky expertovi
Fortuny Romanovi
Kovaříkovi.
Slovinsko je outsider skupiny,
může se stát, že Česko dnes klo-
pýtne?
O výhře Česka nepochybují jak
sázkaři, tak bookmakeři, což vyja-
dřuje i vysoce favoritní kurz na vý-
hru našich (1,09). Družina kouče
Jalonena každopádně získala na
turnaji už sedm bodů, Slovinci se
naopak trápí. To se konec konců
čekalo, jako nováček mezi elitou
pro ně není lehké přizpůsobit se
intenzitě hry, zároveň se ukazují
rozdíly v individuální technice

i rychlosti bruslení. Členská zá-
kladna ve Slovinsku pak není bůh-
víjak vysoká, a tak hrají na MS po-
řád stejní hráči, kteří ale stárnou.

Kdo se postará z českého týmu
o góly?
Skvělou fazónu má stejně jako
vloni kapitán, Roman Červen-
ka, který hraje s hlavou nahoře
a krásně se na to kouká. Střelec-
ké kvality pak potvrzuje tandem
Kubalík v koncovce se prosadil už
třikrát (3+3) a do koncovky se po-
tlačí i dnes. Gólově se daří i obrán-
cům, zejména dvojice Kempný
a Koštálek může na turnaji při-
dat další trefy. Slovincům vstřelí-
me alespoň čtyři branky, prosadí
se Červenka (kurz 2,2) i Kubalík
(kurz 1,85), Košťálek zase udělá
kanadský bod (kurz 1,8).

Z turnaje je odehráno už šest
dní, změnili se nějak hlavní fa-
vorité na zlato?
Většinou tomu tak nebývá, ale
letos ke změnám opravdu došlo.
Finové ani Kanada nejsou přesvěd-
čiví, naopak příjemně překvapili
Američané. Svou kvalitu potvrdili

Švédové a Švýcaři. Oběma celkům
se navíc vyplatila vyčkávací tak-
tika s uzavřením soupisky, a tak
mohli do kádru zapsat další skvě-
lé hráče, kteří skončili v NHL, ať
už je to Nylander nebo Fiala. Oba
týmy by se klidně mohly potkat ve
finále.

inzerce

3
Pro české cyklisty Jana Hirta
a Josefa Černého Giro d’Ita-
lia předčasně skončilo. Oba
měli pozitivní test na co-
vid-19. Týmu Soudal Quick-
Step zbyli jen tři jezdci.

500
Vedení zámořské fotbalové
MLS obdrželo nabídku ve
výši 500 milionů dolarů na
doplnění o San Diego. ČTK

ČÍSLA DNE

Na tréninku chyběl
nově Lukáš Sedlák.

Čeští hokejisté se včera v dě-
jišti mistrovství světa Rize
vrátili po úterním dni volna
do tréninku a v Daugava Aré-
ně chyběl vedle zraněného Fi-
lipa Chytila nově i další útoč-
ník Lukáš Sedlák. Na marod-
ce je kvůli zranění v dolní čás-
ti těla z utkání s Lotyšskem.
Právě Sedlák nahradil Chyti-
la v duelu s domácí reprezen-
tací (3:4 v prodloužení) v elit-

ní formaci mezi Dominikem
Kubalíkem a Romanem Čer-
venkou. „Lukáš Sedlák v zápa-
se s Lotyšskem utrpěl bolesti-
vé poranění v dolní části těla
a dostal dva dny volno. Bě-
hemnich jsme s fyzioterapeu-
ty pracovali na jeho zranění
a dál uvidíme podle jeho ak-
tuálního zdravotního stavu,“
řekl po tréninku lékař týmu
Antonín Chochola.
Na ledě naopak nechyběl
útočník Filip Chlapík, který
po zranění v horní části těla
po zákroku slovenského
obránce Patrika Kocha z pá-

tečního úvodního utkání už
absolvoval úterní dobrovolný
trénink s Chytilem. Na ledě
byli sami s videotrenérem Ji-
řím Horáčkem a Chytil se po
zranění v obličeji v druhé čás-
ti tréninku už necítil dobře.
Chytila zranil zásahemhokej-
kou v nedělním utkání s Ka-
zachstánem Danil Butěnko.
Další zápas ve skupině B

čeká Čechy dnes proti Slovin-
sku od 15.20. Ze čtyř vzájem-
ných utkání na MS Češi vždy
vyhráli, naposledy před šesti
lety 5:1. Slovinci zatím na tur-
naji neuhráli ani bod. ČTK

Trenér českého celku Kari Jalonen
musí řešit další zranění. ČTK

Podezření
Světový rekordman
v silničním běhu na
10 kilometrů Rhonex
Kipruto z Keni je po-
dezřelý z dopingu
amá předběžně zasta-
venou činnost. ČTK
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Další komplikace v týmu.
Hokejisty čeká Slovinsko


